
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای در دی��دار اخی��ر ب��ا 
دست اندرکاران برگزاری یادواره های شهدا تأکید کردند: 
»روزبه روز باید یاد ش��هدا و تکرار نام شهدا و نکته یابی و 
نکته سنجی زندگی شهدا در جامعه ما رواج پیدا کند.« به 
KHAMENEI. همین مناسبت پایگاه اطلاع رسانی

IR متن کام��ل بیانات رهبر انقلاب اس��لامی در دیدار 
 عوامل فیل��م س��ینمایی ش��یار ۱۴۳ را ک��ه در تاریخ
 ۲۶ خردادماه ۱۳۹۳ برگزار شده بود، منتشر کرد. متن 

کامل آن نیز به شرح زیر است.
بسم الله الرّحمن الرّحیم    )۱(

من فیلم را دیدم؛ بس��یار فیلم خوبی بود. ما از سینما 
سررش��ته نداریم، امّ��ا به عنوان مس��تمع، بالاخره یک 
داوری ای انس��ان پیدا می کند؛ هم از لحاظ داستان، که 
یکی از کمبودهای اساسیِ فیلم های ما نداشتنِ داستان 
خوب و پر کشش اس��ت، این فیلم یک داستان خوب و 
جذّاب ]داش��ت[ و دارای پی��چ داس��تانی - که خیلی 
هم قشنگ این پیچ، در فیلم باز ش��د - بود؛ هم از لحاظ 
کارگردانی، این خان��م آبیار - که لابد این جا تش��ریف 
دارند - )۲( خیلی خیلی خ��وب فیلم را کارگردانی کرده 
بودند؛ هم از لحاظ بازیِ قهرمان اصل��ی، خانم زارعی - 
که نمی دانم ایشان این جا تش��ریف دارند یا نه - )۳( واقعاً 
سنگ تمام گذاش��ته بودند و خیلی خوب بود؛ از لحاظ 
محتوا و مضمون هم این فیلم کاملاً فیلم ارزشی بود. من 
تعجّب می کنم چطور ممکن است کسی تصوّر کند که 
فیلم »ش��یار ۱۴۳« ضدّ ارزش یا ضدّ دفاع مقدّس است؛ 
من نمی فهمم از کجای فیلم، این در می آید. )۴( بله، آن 
مادر به این در و آن در می زند برای این که یک نش��ان یا 
اثری از پسرش پیدا کند؛ این روشن است، این چیز کاملًا 
طبیعی ای است؛ اتفاقاً اهمیت ماجرای دفاع مقدّس در 
همین اس��ت؛ مادر، با این هویتّ، با این تشخّص، با این 
احساس غیرقابل توصیف - که واقعاً احساس مادر نسبت 
به فرزند اصلاً قابل توصیف نیست و ماها که نمی توانیم 
مادر باشیم، اصلاً درک نمی کنیم عظمت این احساس 
را - با یک چنین احساسی این مادر، هم تحمّل می کند 
هجرت فرزند خ��ودش را به س��وی جبهه های جنگ، 
هم تحمّل می کند ش��هادت او را، ه��م افتخار می کند. 
ما در طول این هشت س��ال دفاع مقدّس و بعد از آن، از 
مادران، گِله نشنفتیم بلکه به عکس، مادرها را حماسی تر 
از بس��یاری از پدرها یافتیم. من این توفیق را داش��ته ام 
که با بعضی از خانواده های ش��هدا روی فرشش��ان، زیر 
سقفشان، بنشینم و صمیمانه با آنهاحرف بزنم؛ تا الان 
ندیده ام - هیچ یادم نمی آید، حتّی یک مورد هم در بین 
شاید هزاران مورد - که مادری از شهادت فرزندش گِله 
کرده باشد؛ نه، به عکس، مادرها افتخار می کنند، اظهار 
سربلندی می کنند، اظهار سرافرازی می کنند؛ این خیلی 
مهم اس��ت. این مادر با این احساس��ات مادرانه که برای 
فرزندش یک چنین فداکاری ای دارد و حاضر نمی شود 
که آن بچّه مثلاً در محلّ کارش گرس��نه بماند یا مانند 
اینها، درعین حال شهادت او را تحمّل می کند، هجرت او 
را تحمّل می کند، فراق او را تحمّل می کند و هیچ گِله ای 

نمی کند، هیچ شکایتی نمی کند؛ اینها خیلی به نظر من 
نکات مهمّی است. و در آن جا خیلی خوب بازیگری انجام 
گرفته، خیلی خوب کارگردانی انجام گرفته، صحنه ها 

خیلی خوب انتخاب شده؛ بسیار فیلم خوبی بود.
 بله، بنده هم مثل ش��ما آقایان معتقدم که از ظرفیّت 
دفاع مقدّس در سینمای کشور ما استفاده نشده؛ خود 
سینمای ما انصافاً یک ظرفیّت بالایی دارد، یعنی کسانی 
که اهل این فنّند و بلدند و مطّلعند و واردند و قضاوتشان 
میتوان��د مرجع فهم انس��ان قرار بگی��رد، معتقدند که 
س��ینمای ایران از لحاظ ظرفیّ��ت کارگردانی و گریم و 
بازیگری و مانند اینها، جزو س��ینماهای برجسته دنیا 
است؛ و این درست است. این ظرفیّت عظیم بایستی با 
ظرفیّت بسیار عظیم دفاع مقدّس التقاء)۵( پیدا کند؛ این 
اتفّاق هنوز درست نیفتاده. بله، مواردی از این قبیل ما در 
طول این سال ها داریم، لکن نسبت به آنچه می توانسته 
وجود داشته باش��د، خیلی کم اس��ت. عدّه ای - که من 
نمی دانم چه جور می شود انگیزه های اینها را آدم تحلیل 
کند - با ورود سینما به مسائل مربوط به دفاع مقدّس، علناً 
مخالفت می کنند! من نمی دانم چه فکر می کنند؛ به اسم 
این که جنگ است، به اسم این که خشونت است! صد سال 
از شروع جنگ جهانی می گذرد - امسال صدمین سال 
است - )۶( هنوز در آمریکا و در خیلی جاهای دیگر دارند 
فیلم می س��ازند ]آن هم[ در چه گستره وسیعی! حتّی 
آن طور که به من گزارش کردند، دانش آموزها و بچّه های 
دبیرس��تانی را وارد این میدان فیلمسازی می کنند و از 
آنها می خواهند و به آنها امکانات می دهند برای این که 
بسازند؛ ]چون[ معتقدند که این می تواند نسل جدید را با 
انگیزه های سالم دولتمردان شان آشنا کند. ما یک چنین 
افتخار بزرگی داریم: همه دنیا با ما مقابله کردند، همه در 
یک جبهه قرار گرفتند - این که دیگر خلاف واقع نیست، 
این که جلوی چشم همه ما بوده است - همه دنیا در مقابل 

ما صف کش��یدند، همه قدرت های نظامی به نحوی در 
جبهه مقابل نظام جمهوری اسلامی در جنگ تحمیلی، 
در هشت سال، ایستادند؛ و جمهوری اسلامی فائق آمد، 
پیروز شد؛ این خیلی چیز بزرگی است، این خیلی چیز 
عظیمی اس��ت، این خیلی پدیده مهمّی است در تاریخ 
یک ملّت. و این مجموعه کاری که در دفاع مقدّس شد، 
یک مجموعه درهم تنی��ده مرکّبِ عجیب و غریبی بود؛ 
زنها، مردها، پدرها، مادرها، جوان ها، شهری، روستایی، 
بازاری، دانشجو، دانش آموز، مساجد، حسینیّه ها، همه و 
همه به نحوی وارد این قضیّه شدند؛ هرکدام از اینها یک 
موضوع است و این موضوعات می تواند وارد بخش های 
هنریِ کشور ما بش��ود، وارد سینمای ما بشود، که حالا 
ش��ما - تهیّه کننده و کارگردان محترمتان - از نگاه یک 

مادر نگاه کردید، و شد.
 این بس��یار چیز جالبی بود و خوب از آب درآمد. حالا 
بروید در مس��جد و فعّالیّت هایی را که در یک مسجد از 
س��وی مردم انجام گرفته اس��ت، با آن نگاه هنرمندانه 
تبیین کنید، یک قصّه در بیاورید و روشن کنید؛ بروید 
در یک دبیرستان، بچّه هایی که گاهی معلّمشان آنها را 
تشویق می کرد که بروند، گاهی مجموعه معلّم و مدیر 
مخالفت می کردند که اینها بروند جبهه، و اینها با شوق 
فراوان می رفتند جبهه و فداکاری می کردند؛ بروید داخل 
مجموعه هایی که جنگ را پشتیبانی می کردند، برایشان 
از مال خودش��ان، از امکانات ضعیف خودشان استفاده 
می کردند؛ بروید س��راغ آن کس��انی که جنازه شهدا را 
تشییع می کردند، این مسأله تشییع جنازه شهدا ماجرای 
عظیمی است که وقتی شهیدی یا شهیدانی وارد شهری 
می ش��دند، چه اتفّاق بزرگی آن جا می افتاد؛ اینها همه 
موضوعاتی است که می تواند موضوعِ محوری و مرکزی 
برای سینمای ما قرار بگیرد، ]امّا[ این کارها اتفّاق نیفتاده 
است. بله، ایشان )۷( درست می گویند که ما احتیاج نداریم 

به اسطوره سازی. دیگران مجبورند اسطوره سازی کنند؛ 
یا یک مورد خاصّی را پیداکنند، صدسال، دویست سال، 
پانصدسال درباره آن حرف بزنند! مثلاً یک زنی - فرض 
کنید - یک جایی در دنیا یک فداکاری ای کرده، اسمش 
را به عنوان یک نامِ آشنای برای همه بشریتّ تبدیل کنند. 
ما صده��ا و هزارها از این قبی��ل زن، از این قبیل مرد، از 
این قبیل جوان، از این قبیل قهرمان، در داخل کشورمان 
داشتیم و همین دفاع مقدّس یک عرصه ای بود که اینها 

برُوز کرد، ظهور کرد. نگذاریم این تاریخ از بین برود.
ش��ما می بینید که این حضرات کُره ای ه��ا - من از 
کار اینها خوش��م می آید - تاریخ ندارند؛ لذا می گویند 
»افسانه جومونگ«، افس��انه فلان. یعنی از اوّل حساب 
را تصفیه می کنند؛ ]می گویند[ افسانه است، واقعیّت 
نیست. یک چیزی در می آورند، یک تاریخ برای گذشته 
خودشان درست می کنند، که وقتی یک جوان کُره ای 
به این فداکاری ها و به این شجاعت ها و به این کارهای 
عجیب غریبِ س��ینمایی نگاه می کند، خب احساس 
هیجان می کند، احس��اس هویتّ می کند، احس��اس 
افتخار می کند. ما اینه��ا را در واقعیّت زندگی خودمان 
داریم، اتفّ��اق افتاده، پیش آمده؛ چرا از اینها اس��تفاده 
نمی کنیم؟ به نظر من یک قصور بزرگی – نمی گوییم 
 تقصی��ر؛ لااقل قص��ور بزرگ��ی - اتفّاق افتاده اس��ت،

 باید جبران بشود.
 به نظر من ما پنجاه سال دیگر هم بایستی درباره دفاع 
مقدّس بنویسیم، بگوییم، توصیف کنیم، تشریح کنیم، 
انواع و اقسام هنرها را به خدمت بگیریم، برای این که این 

حادثه عظیم را تبیین کنیم.
به هرحال م��ن از تهیّه کننده ها)۸(، از کارگ��ردان، از 
بازیگرها، از عوامل تولید و همه کسانی که هستند، تشکّر 
می کنم. فیلم خوبی بود؛ ما هم لذّت بردیم، نشس��تیم 
تماشا کردیم، مثل بقیّه مردم متاثر شدیم، و ان شاءالله که 

مردم هم از آن حدّاکثر استفاده را بکنند.
والسّلام علیکم و رحمه الله 

 
۱( این فیلم که در س��ی ودوّمین جشنواره فیلم فجر 
به نمایش درآمد - جوایز »بهترین فیلم از نگاه مردمی« و 

»بهترین بازیگر نقش اوّل زن« را دریافت کرد.
۲( خانم نرگس آبیار )نویسنده و کارگردان فیلم( در 

جلسه حضور داشتند.
۳( خانم مریلا زارعی )بازیگر نقش اوّل زن( در جلسه 

حضور نداشتند.
۴( در س��خنان تهیّه کننده فیلم به این مطلب اشاره 
شده بود که از مراحل ابتدایی تولید فیلم و دریافت پروانه 
ساخت، مطرح می شد که این فیلم یک فیلم ضدّجنگ و 

حتّی ضدّارزش است.
۵( به هم رسیدن 

۶( جنگ جهانی اوّل در  سال ۱۹۱۴ میلادی آغاز شد.
۷( آقای محمّدحسین قاسمی )از تهیّه کنندگان فیلم(

۸( تهیّه کنندگان فیلم: آقایان محمّدحسین قاسمی و 
ابوذر پورمحمّدی.

گپروی خط خبر

۵۰ سال دیگر هم باید درباره دفاع مقدس بگوییم
بیانات رهبر معظم انقلاب در دیدار عوامل تولید فیلم سینمایى »شیار ۱۴۳«

   ظرفیت عظیم سینمای ایران بایستى با ظرفیت بسیار عظیم دفاع مقدس التقا پیدا کند
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عضو شورای هماهنگى جبهه اصلاحات: 

برخی انتقادات به وزارت کشور 
مستدل نیست

عبدالرضا رحمانی، وزیر 
کشور دولت روحانی، روز 
گذش��ته گفت که وزارت 
کشور را فدای یک جریان 
سیاس��ی نمی کن��م. این 
درحالی اس��ت که برخی 
جریانات سیاسی کشور که 
نگاه شان به طیف اصولگرا نزدیک تر است معتقدند 
که وزارت کشور، عملکردی بی طرف ندارد و به نفع 
طیف اصلاح طلب جهت گیری می کند. در همین 
راستا »شهروند« طی گفت وگویی با حجت الاسلام 
محسن رهامی، عضو ش��ورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات، از عملکرد وزارت کشور و نحوه برخی 
تصمیم سازی هایش سوال پرسید که مشروح این 

پرسش و پاسخ در پی می آید.
آقای رهامى عملکرد وزارت کشور و وزیر 
کش�ور را تاکنون چطور دیده ای�د؟ آیا فکر 
مى کنید که وزیر کشور به نفع جناحى خاص 

در کشور عمل مى کند؟
درباره وزارت کشور باید بپذیریم که ماهیت کار 
این وزارتخانه سیاس��ی است. بنابراین به نظر من 
این کاملا طبیعی است که برخی به عنوان موافق و 
برخی هم به عنوان مخالف بگویند که این وزارتخانه 
عملکردش کاملا سیاسی است. یعنی اگر وزارت 
کشور عملکردی غیرسیاسی داش��ته باشد باید 
تعجب کنیم. اما این که گفته ش��ود شخص وزیر 
به نفع یک جناح سیاس��ی خاص در کش��ور کار 
می کند، من آن را قبول ن��دارم. چراکه اولا وزارت 
کشور و شخص وزیر با عملکردش تا کنون سعی 
کرده تا میانه را نگه دارد. به نوعی که حتی گاهی به 
مماشات هم متهم شده است. مثلا در عزل و نصب 
استانداران و فرمانداران الان در برخی استان ها و 
هنوز اف��رادی از دولت آقای احمدی نژاد س��ر کار 
هستند. برخی نیز در این سمت ها جابه جا شده اند. 
این یعنی که وزیر کشور سعی کرده تا از نیروهای 
کیفی بدون توجه به گرایش آنها استفاده کند. حالا 
در این میان انتق��اد نیروهای اصلاح طلب هم این 
است که وزارت کشور بیش از حد ملاحظه کاری 
می کند. بنابراین به نظر من ش��ائبه این که وزیر 
کش��ور به نفع جناح اصلاح طلب عمل می کند، 
حرفی اس��ت که بدون مطالعه و غیرعلمی است. 
از طرفی هم، وزارت کش��ور به خوبی می داند که 
مجری انتخابات باید بی طرفی را حفظ کند و بدون 
جهت گیری سیاسی و وابستگی انتخابات را برگزار 
کند. بنابراین باید در برخی انتقادها تأمل بیشتری 

کرد و انصاف را هم رعایت کرد. 
اگر این انتقادها استدلال درست و منطقى 
ندارند به نظر شما دلیل عمده این انتقادات 

چیست؟
اصولگرای��ان انتخابات ریاس��ت جمهوری را از 
دس��ت داده اند و این برایش��ان س��خت است که 
انتخابات مجلس آتی را هم از دست بدهند. از این 
رو به قولی دست پیش گرفته اند. آنها می خواهند 
تحت هر شرایطی فضا را به نفع خود حفظ کنند، 
از این جهت با کوچکترین اتفاقی دست به انتقاد 
می زنند. این رویکرد هم به نظر من منطقی نیست. 

در جلسه ای به ریاست روحانى تصویب شد؛

حمایت دولت از تولید و تسهیل صادرات 
نرم افزار و خدمات فضای مجازی

ش��ورایعالی فضای مجازی، حمایت دولت از تولید 
و تسهیل صادرات نرم افزار و خدمات مهندسی فضای 
مجازی را تصویب کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
ریاست جمهوری، در بیس��ت ودومین جلسه این شورا 
که صبح یکشنبه و به ریاست رئیس جمهوری تشکیل 
شد، فرآیند تولید و صادرات نرم افزار با توجه به مقررات و 
آیین نامه های اجرایی موجود مورد بحث و بررسی اعضا 
قرار گرفت. براساس مصوبه شورایعالی فضای مجازی، 
»دولت مکلف است در زمینه تش��ویق تولید نرم افزار و 
تس��هیل صادرات نرم افزار و خدمات مهندسی فضای 
مج��ازی و همچنین رف��ع موانع و ارای��ه آموزش های 
مرتبط، اقدامات لازم را انجام داده و ظرف ۶ ماه گزارش 
اقدامات را به شورا ارایه کند.« در این جلسه »طرح جامع 
توسعه فضای مجازی سالم و ایمن« مورد بررسی اعضای 
شورا قرار گرفت و تعریف و اهداف قید شده در آن مورد 

تصویب قرار گرفت. 

رحمانى فضلى: 

 وزارت کشور را 
فدای یک جریان سیاسی نمی کنم

وزیر کش��ور بی طرفی دول��ت در انتخابات را یک 
اصل مهم و ضروری برشمرد و گفت: وزارت کشور را 
فدای یک جریان خاص سیاسی در کشور نمی کنم، 
زیرا این گونه سوءاستفاده ها به اعتماد مردم و کشور 
آس��یب می رس��اند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت کشور، عبدالرضا رحمانی فضلی روز گذشته در 
جمع مدیران سیاسی استانداری های سراسر کشور 
با بیان این مطلب افزود: صندوق ه��ای رأی، امانت 
شما، حق الناس و ناموس شما هستند باید مواظب 
باشید؛ به احدی درباره این مسائل توجه نکنید و دقت 
لازم را داشته باش��ید. موضوع انتخابات حق الناس 
است و در این حوزه تقاضای من این است که رعایت 
جدی را داشته باشید و به هیچ وجه، له و یا علیه هیچ 

شخصی در مباحث استفاده نکنید.
وزیر کشور، ایجاد ثبات، آرامش و تقویت امید در 
جامعه را به عنوان وظایف اصلی وزارت کشور یاد کرد 
و اظهار داش��ت: با حفظ و رعایت اعتدال گرایی، در 
حوزه مبنایی و امور سیاسی، اقتصادی و اجتماعی با 
روش تفاهم و تدبیر، کارها را به پیش برده ایم و تعامل 
با نمایندگان مجلس و نمایندگان ولی فقیه درعین 
حفظ ق��درت و اس��تقلال، از اهداف وزارت کش��ور 
 بوده است. رحمانی فضلی رعایت قانون در کشور را 
بر فرض این ک��ه در جایی با منافع ف��ردی و گروهی 
سازگار نباش��د برای همه لازم دانست و گفت: باید 
در کش��ور قانون را ولو این که به ضرر ما باشد رعایت 
کنیم و قانون گرایی را به عنوان اصل قابل قبول مورد 

ملاحظه قرار دهیم.

دبیرکل سابق خانه احزاب: 

احتمال برگزاری ششمین دوره مجمع 
عمومی خانه احزاب در سال آینده

حسین کاشفی گفت: احتمال این که ششمین 
دوره مجم��ع عموم��ی خان��ه اح��زاب ت��ا پایان  

سال جاری برگزار شود، ضعیف است. 
کاشفی در گفت و گو با ایسنا،  در پاسخ به سوالی 
در مورد زمان برگزاری شش��مین مجمع عمومی 
خانه احزاب که قرار بود تا پایان  سال جاری برگزار 
شود، گفت: ما هنوز پاسخ نامه خود را در این زمینه 
از وزارت کش��ور نگرفته ایم. بنابرای��ن به احتمال 
خیلی زیاد مجمع را در  سال آینده برگزار خواهیم 
کرد. دبی��رکل خانه اح��زاب در دوره پنجم افزود: 
تمام تلاش ما این بود که شش��مین دوره مجمع 
عمومی خان��ه احزاب تا قبل از پایان  س��ال جاری 
برگزار ش��ود اما با توجه به این که هنوز جواب نامه 
خود را دریافت نکرده ایم احتمال این که این مجمع 
تا پایان  س��ال جاری برگزار شود ضعیف است و به 
احتمال زیاد شش��مین دور مجمع در  سال آینده 

برگزار می شود.

رئیس قوه قضائیه: 

باید بحث های فرهنگی را جدی بگیریم
آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس قوه قضائیه 
در مراس��م اختتامیه دومین مس��ابقات سراسری 
قرآن کری��م ویژه کارکنان قوه قضائی��ه گفت: برای 
این که یک جامعه سالم داشته باشیم ما نیازمندیم 
بحث های فرهنگی را جدی بگیریم زی��را پاره ای از 
چالش هایی که امروز ما ب��ا آنها در همه ابعاد مواجه 

هستیم ناشی از مشکلات فرهنگی هستند .
 به گزارش ایلنا، لاریجانی ب��ا تأکید بر این که در 
سطح جامعه ما باید به آنچه که تحت عنوان فرهنگ 
مطرح می شود توجه داشته باشیم، خاطرنشان کرد: 
این مسأله بسیار مهم است ما امروز باید بدانیم بحث 
انقلاب فرهنگی بسیار پر اهمیت است و رهبری نیز 
همیش��ه به این موضوع تأکید داشته است. زیرا که 
ایشان می دانند فرهنگ مس��تمر بسیار تأثیرگذار 

است.
رئیس دستگاه قضا تأکید کرد: در قوه قضائیه ما 
به ابعاد گوناگون فرهنگ ازجمله اخلاق و بحث های 
اخلاقی بسیار نیازمندیم زندگی ما باید طوری باشد 
که قرآن در آن عجین ش��ود. وی اضافه کرد: گاهی 
یک کلمه یک انسان را به حرکت وا می دارد بنابراین 
تذکر در باب امور اخلاق��ی و دینی اصل خود قرآن 
است.  ما نباید بگوییم این موضوعات تکراری هستند 
و بیان نکنیم بلکه در جهت ترویج آنها باید همیشه 
اقدام شود. آملی لاریجانی با اشاره به توصیه های خود 
به مس��ئولان عالی قضایی یادآور شد: من همیشه 
توصیه های��ی در این باب به همه مدیران اس��تانی 
داشته ام که از اساتید، روحانیون و... برای بیدارباش 
قلوب و تغذیه معارف استفاده کنند. هیچ کسی در 
زندگی اش مستغنی از تذکر نیست زیرا که بالاترین 
انسان ها نیز در معرض لغزش قرار دارند. بنابراین باید 
مسائل فرهنگی را جدی بگیریم و در شاخص اصلی 

آن یعنی اخلاق و دین حرکت کنیم.

کوتاه از بهارستان

على مطهری نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اس�لامى: در جلسه مش��هور به یکشنبه 
سیاه، احمدی نژاد با قانون شکنی ادعایی را در جلسه 
اس��تیضاح وزیرکار وقت مطرح کرد که هیچ گونه 
سندیتی نداش��ت. آنچه که لاریجانی و مجلس در 
پاس��خ وی انجام دادند به نوعی دف��اع از اتهامی بود 
که برای فرافکنی مطرح شده بود. من فکر می کنم 
قضاوت آقاتهرانی درباره جلسه یکشنبه سیاه اشتباه 

است زیرا بین مهاجم و مدافع فرق است. 
مرتضی آقاتهرانی در برنامه تلویزیونی »شناسنامه« 
در پاسخ به این سوال که »چرا روابط مجلس و دولت 
به قدری بد شد که کار به یکشنبه سیاه کشیده شد«، 
گفته بود: این موضوع را بای��د از خود احمدی نژاد و 
لاریجانی پرسید. نباید این کار را می کردند. همه را 
ناراحت کردند. خیلی ها تلاش می کردند که این دو را 
از این حالت خارج کنند. نمی دانم چرا آنها این گونه با 

هم رفتار کردند. خیلی هم بد بود. )خانه ملت(
عض�و  جعفرزاده ایمن آب�ادی  غلامعل�ى 
فراکسیون رهروان ولایت: درباره وجوه دریافتی 
توس��ط ۱۷0 نف��ر از نمایندگان، ب��زرگان مجلس، 
صحبت هایی داش��تند و توضیحات��ی ارایه کردند، 
اما این صحبت ها دلیلی بر این نمی شود که لیست 
دریافت کنندگان و وجوه دریافتی منتشر نشود. من از 
صحبت برخی بزرگان مجلس متعجبم که می گویند 
دریافت این پول فاقد اش��کال و ایراد است، این پول 

ناپاک بوده و نباید دریافت می شد. )خانه ملت(
۱2 نماین�ده مجلس ش�ورای اس�لامى در 
طرحى خواستار تحقیق و تفحص از مدیران 
دو تابعیتى و دارای گرین کارت شدند براساس 
طرح نمایندگان بازنگری در قانون ۹0ساله و تطبیق 
شرایط خاص دهه چهارم انقلاب اسلامی از نفوذ افراد 
پرورش یافته در فضاهای سیاسی، علمی، مدیریتی 
کشورهای متخاصم به خصوص انگلستان خبیث و 
آمریکا )شیطان بزرگ( و دچار نشدن به ننگ های 
اختلاس و سلطان پتروشیمی ها جلوگیری به عمل 
می آورد. در طرح نمایندگان همچنین سوال شده 
اس��ت که همس��ر و فرزندان کدام یک از مسئولان 
دارای تابعیت دوگانه بوده و نیز چه افراد دو تابعیتی و 
دارای گرین کارت در حوزه مسئولان و مدیران ارشد 

کشور شاغل هستند؟ )فارس( 

رئیس جمهوری با اش��اره به این که »تهران« و »رم« برای توسعه 
روابط تجاری، ظرفیت های بسیار خوبی دارند، تصریح کرد: ایران و 
ایتالیا به عنوان دو کشور تمدن ساز جهانی، همواره روابط خوبی با 
یکدیگر داشته اند و تهران از گسترش همکاری ها و روابط، استقبال 

می کند.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی 
عصر یک شنبه در دیدار پائولو جنتیلونی، وزیر امور خارجه ایتالیا با 
اشاره به ملاقات های متعدد مقامات عالی رتبه ایران و ایتالیا در دولت 
یازدهم، گفت: افزایش س��فر هیات های تجاری، رایزنی مقامات دو 
کشور و توس��عه و تقویت همکاری های دوجانبه، نه تنها به نفع دو 
طرف، بلکه به نفع منطقه و جهان اس��ت. رئیس جمهوری با اشاره 
به همکاری های اقتصادی و فرهنگ��ی دیرین ایران و ایتالیا در کنار 
همکاری های تجاری دو کشور، افزود: دو کشور در عرصه سیاسی نیز 

پیوسته روابط مثبت و رو به جلویی داشته اند. روحانی با اشاره به نقش 
سازنده ایتالیا در مذاکرات هسته ای تاکید کرد: متاسفانه در سال های 
اخیر تحریم هایی که مبانی نادرستی داشته، به ضرر همه از جمله 
اتحادیه اروپا عمل کرده است. او دیدارهای مستمر مقامات ایران و 
ایتالیا را گواه عزم جدی و مصمم دو طرف برای توسعه سریع تر روابط 
و همکاری ها ارزیابی کرد و گفت: می توانیم در بسیاری از زمینه ها 

همکاری های مفیدی را بین دو کشور پایه ریزی کنیم.
رئیس جمهوری شرکت های ایتالیایی را به بهره گیری از فرصت 
همکاری با ایران فراخواند و درباره مذاکرات هسته ای، با بیان این که 
تلاش و حسن نیت ایران در دو زمینه برای جهانیان مشهود است، 
گفت: ایران همواره بر تعهدات خود پایبند بوده و اکنون برای همگان 
روش��ن اس��ت که ایران طرف کاملاً جدی در مذاکرات است. وی با 
تاکید بر این که برای حل فصل این مس��أله هیچ راهی جز مذاکره 

وجود ندارد، گفت: اساس مذاکرات هسته ای تلاش برای حصول به 
نقاط مشترک و اعتماد دو جانبه است و به اعتقاد ما همه تحریم ها 

باید در یک لحظه برداشته شوند.
روحانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به این که امروز 
باید نس��بت به تروریس��م به عنوان تهدیدی همگانی هم فکری و 
همکاری داش��ته باشیم، افزود: جمهوری اس��لامی ایران بارها این 
موضوع را به مقامات غربی تذکر داده اس��ت که اگر تروریس��م در 
کشورهای سوریه، عراق و لیبی مورد حمایت برخی از کشورها قرار 
گیرد، این خطر در نهایت به خود این کش��ورهای حامی باز خواهد 
گشت. رئیس جمهوری تصریح کرد: خرسندم که امروز ایران حامی 
بزرگ دولت ها و ملت هایی اس��ت که در حال مبارزه با تروریس��م 
هستند. ایران مردم کشورهای همسایه خود را در مبارزه با تروریسم 

تنها نگذاشته است.

در دیدار وزیر خارجه ایتالیا

روحانی شرکت های ایتالیایی را به بهره گیری از فرصت همکاری با ایران فراخواند

س
مجل

دس��تیار ویژه رئیس جمه��وری در 
امور اقوام و اقلیت های دینی و مذهبی 
در پاس��خ به برخ��ی ابهام��ات درباره 
س��خنانش درباره مسایل حقوق بشر 
در ای��ران گفت: بنده دامن نظ��ام را از 
اتهامات مب��ری کرده ام.  ب��ه گزارش 
ایس��نا، حجت الاس��لام علی یونسی 
درب��اره اظه��ارات اخی��رش در مورد 
حقوق بشر گفت: بنده در آن مصاحبه 

جمهوری اسلامی را متهم به نقض حقوق بشر نکرده ام 
بلکه در واقع، اینجانب از عملکرد نظام در مسائل حقوق 
بشری دفاع نمودم. بنده اعلام کردم که اقدامات مخالف 
حقوق شهروندی که مطرح شده اند، توسط افراد تندرو 
و خودسر صورت گرفته است. من با اشاره به این مطلب، 
دامن نظام را از آن اتهامات مبری کرده ام. به نظر من، 
با این قبیل اقدامات خودسرانه، به جمهوری اسلامی 
ظلم و جفا شده اس��ت.  وی ادامه داد: تعداد محدودی 
افراد خودسر و افراطی با اقدامات خود، نظام را در موضع 
اتهام قرار می دهند. بنده همواره معتقد بوده و هستم 
که عده ای افراد افراطی و خودسر با اعمال خود، هزینه 
متعدد امنیتی و حقوق بشری برای نظام ایجاد می کنند 

و این در حالیس��ت که قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران، سیاست های 
کلان نظام، رفتار امام)ره( و فرمایشات 
مقام معظم رهبری ب��ر تامین حقوق 
شهروندی و رعایت حقوق عامه مردم، 
تاکید ف��راوان دارند و صراحتاً با اعمال 
و رفتار خودس��رانه و تندرو، مخالفت 
کرده اند.  وی گفت: من تعجب می کنم 
از این ک��ه برخی رس��انه های داخلی، 
آگاهانه یا ناآگاه، از اعمال خودسرانۀ این افراد افراطی 
و تندرو، حمایت می کنند! من نمی دانم چه رابطه ای 
بین این رسانه ها و عناصر افراطی و خودسر وجود دارد 
که وقتی سخن حقی دربارۀ آنها مطرح می گردد، فوراً 
برآشفته و نگران می شوند! و غیر منصفانه منتقدین را 
متهم می کنند! این رسانه ها به جای دفاع از اقدامات 
افراطیون، می بایست از آبروی نظام و عناصر مومن و 
متعهد درون سیستم قضایی و امنیتی، دفاع نمایند.  
یونسی ادامه داد: آن ها نباید مشابه رسانه های بیگانه 
و همسو با صهیونیس��ت ها به دروغ و تحریف متوسل 
بش��وند، تا در غبار مکر و حیله، فس��اد و خودس��ری 

افراط گرایان محو و فراموش شود. 

پاسخ دستیار ویژه رئیس جمهوری به برخى ابهامات

 از عملکرد نظام 
در حوزه حقوق بشر دفاع کرده ام

دولت

مش��اور رئیس جمه��وری در امور 
فرهنگی ب��ه تش��ریح نتایج س��فر 
رئیس جمهوری به قم و دیدار با علما 
و مراجع پرداخت و گفت: دیدارهای 
حوزوی رئیس جمهوری س��ه بخش 
عمده داش��ت که بخ��ش اول آن در 
س��طح مراجع عظام تقلی��د بود که 
رئیس جمهوری با ۸ تن از علما دیدار 
کرد و این دیدارها فوق تصور کسانی 

بود که قبلا تحلیل های��ی را درباره رواب��ط دولت با 
مراجع داشتند. به گزارش فارس، حسام الدین آشنا 
تصریح  ک��رد: در طول این م��دت تبادل نظرهایی با 
مراجع انجام و مواردی که لازم بود پیگیری ش��ود، 
پیگیری ش��د و در این سفر که شامل دو بخش سفر 
استانی و دیدار با مراجع و رویکرد حوزوی بود، موارد 
پیگیری شده صورت گرفت. رئیس مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاس��ت جمهوری درعین حال سومین 
ویژگی را که از همه مهم تر بود ملاحظات مراجع در 
امور کشور عنوان کرد. آش��نا در ادامه اظهار داشت: 
مراجع عظام تقلید عمدتاً معتقد بودند دولت آقای 
روحانی وظایف س��نگینی را برعهده دارد و میراث 

س��ختی را در این دوره ب��ه ارث برده 
است.

وی درعین ح��ال تأکی��د ک��رد: 
مراج��ع عظام تقلید مش��کلات این 
دولت را تشریح می کردند و حمایت 
تام و مطلق خودش��ان را در رویکرد 
عرص��ه  در  ریاس��ت جمهوری 
سیاست خارجی ابراز کردند. مشاور 
رئیس جمه��وری در امور فرهنگی با 
بیان این که سطح دوم ملاقات های رئیس جمهوری 
در استان قم با مدرسان و محققان حوزه بود که آقای 
روحانی با س��ه جمع حوزوی دی��دار کردند، اظهار 
داشت: این دیدارها با جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم بود که خدمتشان رسیدند و هم مجمع مدرسین 
و محققین آمدند و با رئیس جمهوری در استانداری 
دی��دار کردند و هم نشس��ت اس��اتید که تش��کل 
خودجوش صنفی مربوط به استادان حوزه است که 
دیدار مفصلی با رئیس جمهوری داشتند. وی در پایان 
خاطرنشان کرد: درنهایت تحکیم روابط حوزه و دولت 
در این سفر پایه گذاری شد که امیدواریم اثرش را در 

آینده ای نزدیک ببینیم.

مشاور رئیس جمهوری در امور فرهنگى: 

 مراجع، حمایت تام و مطلق شان از رویکرد
 سیاست خارجی دولت را اعلام کردند


